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Firmy bojkotují  
pilotní provoz EET

Týden po spuštění pilotního 
provozu elektronické evi-
dence tržeb se do systému 
přihlásil jen zlomek těch, 
na něž se už od prosince 
začne povinně vztahovat. 
Finanční správa zatím 
eviduje 2400 poskytovatelů 
ubytovacích a stravovacích 
služeb, kteří jí zaslali přes 
240 tisíc účtenek. str. 6

ČEZ trápí levná 
elektřina a odstávky
Zisk společnosti ČEZ  
klesl ve třetím čtvrtletí 
meziročně o 11 procent  
na 14,7 miliardy korun. 
Na vině byly podle vedení 
firmy především levná 
elektřina a odstávky jader-
ných elektráren. str. 9

Orbánova novela  
ústavy neprošla
Maďarský parlament 
neschválil vládní návrh 
změny ústavy, který zaka-
zoval přijímání uprchlíků 
na základě přerozdělova-
cích kvót Evropské komi-
se. Návrh těsně nezískal 
potřebnou podporu dvou 
třetin poslanců. str. 10

Krátce
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maďarské jádro
nová elektrárna Paks II 
bude od začátku v zisku, 
říká vládní zmocněnec pro 
udržení výkonu jaderné 
elektrárny Paks attila 
aszódi.

rozhovor

str. 12–13

miliardové vlaky 
pro Izrael
Škoda Transportation se 
v Izraeli zúčastní tendru 
na dodávku šedesáti 
elektrických vlaků pro 
tamní státní dráhy.

byznys

str. 7
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martin Čaban:

Prezident Zeman naservíroval 
premiéru sobotkovi k pracov-
nímu obědu jelito. Chytrému 
napověz...

twitter.com/e15news

Češi propadli 
kouzlu pronájmu 

automobilů. 
Zájem domácností 

o operativní leasing 
se meziročně zvýšil 

o 40 procent. Jeho 
prostřednictvím si letos 

rodiny pořídily vozy  
za 2,3 miliardy korun, podnikatelé 
pak za téměř 24 miliard.  byznys / str. 5

Pronájmy aut 
frčí

 CZK/EUr • 27,020 / 0,000 Kč       CZK/USD • 24,478 / –0,054 Kč       PX • 897,95 / –0,12 %       EUro StoXX 50 • 3022,03 / +0,42 %       Zlato • 1282,35 $ / –0,06 %
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Půda pro Trumpy
Belgický spisovatel Pieter De Buysser chtěl 
na nedávném Foru 2000 aktualizovat teze Vác-
lava Havla z jeho eseje Moc bezmocných. Zkoušel 
je aplikovat na současnou podobu liberální de-
mokracie i na působení prvního prezidenta České 
republiky a jeho více než vstřícný postoj k Georgi 
W. Bushovi. S pochopením organizátorů se nese-
tkal, protože chtěli jeho příspěvek zcela stopnout. 
Absurdní drama žije, veřejná debata méně.

Decentralizace východní Ukrajiny, kde „by 
okupovaná území získala disproporčně velký 
politický vliv v Kyjevě“, podle pracovníka Rádia 
Svobodná Evropa Briana Whitmora nenastane. 
Podle jeho slov se tak nestane navzdory plánům 
Kremlu si tuto změnu vynutit. Hodí se dodat, že 
příslib větší autonomie Donbasu není výmyslem 
ruské propagandy, ale dohod z Minsku. Možná by 
vůbec nebylo od věci, kdyby se je snažily „vynutit“ 
všechny zainteresované strany.

Americké úřady přiznaly, že v rámci svého ta-
žení proti on-line tržišti drog Silk Road uvažovaly 
o „odstavení“ bitcoinu. Právě tato kryptoměna 
sloužila na Silk Road jako platidlo. Současně 
ovšem přiznaly, že něčeho podobného nejsou 
schopny. Ukazuje se tak, že těm, kdo mají řídit 
svět, stále více ujíždí vlak. A když ne, snaží se jej 
držet značně křečovitě a zachovat si tak vlastní 
přesvědčení za každou cenu. Ideální podmínky 
pro všechny protestní politiky, kteří slibují (nový 
lepší) řád.

n Případná změna na po-
stu ministra zdravotnic-
tví by mohla vyhovovat 
vedení České lékařské 
komory, jejíž šéf se setká 
s premiérem Sobotkou 
ve čtvrtek.

Adéla Čabanová

Mezi hlavní kandidáty na vládní 
vyhazov patří šéf rezortu zdra-
votnictví Svatopluk Němeček 
(ČSSD). Jeho případného nástup-
ce čeká několik dlouhodobě ne-
řešených problémů. Nedostatek 
lékařů a sester v nemocnicích je 
jedním z nich. Zásadní změ-
nu ale zdravotníci od střídání 
v posledním roce před koncem 
volebního období většinou neče-
kají. „Co postrádáme, je kon-
cepční řešení úhrad a vzdělávání 
zdravotníků. Zásadní změny 
nejsou jen v rukou jednoho 
ministra, ale vlády a parlamen-
tu,“ uvedl předseda Asociace 
českých a moravských nemoc-
nic Eduard Sohlich. Za novým 
ministrem by šel s požadavkem 
na navýšení kapacity zdravot-
ních škol, aby z nich vycházelo 
více zdravotních sester. A to 
kvůli nedostatku personálu v ne-
mocnicích. „Změny vzdělávání 

sester, které jsou ve sněmovně, 
nic neřeší,“ tvrdí Sohlich.

„Potřebujeme některé věci ře-
šit s delším výhledem,“ připojuje 
se prezident České lékárnické 
komory Lubomír Chudoba. Ten 
by po novém ministrovi chtěl 
změnu financování lékáren, aby 
nebyly závislé jen na maržích 
z prodeje léků. Mohly by dostá-
vat zaplaceno od zdravotních 
pojišťoven za odbornou práci lé-
kárníků. „Na změnách odměňo-
vání jsme se s ministrem dohodli 
přede dvěma lety, od té doby se 
nic neděje,“ dodává Chudoba.

Změna by mohla vyhovovat ve-
dení České lékařské komory, kte-
ré Němečka dlouho kritizuje. „Se 
stavem českého zdravotnictví je 
v současnosti spokojen asi oprav-
du jen ministr Němeček. Nejde 

o osobu, ale o to, aby současnou 
krizi zdravotnictví začal někdo 
skutečně řešit,“ říká prezident 
komory Milan Kubek. Ve čtvrtek 
má mít schůzku s premiérem 
Sobotkou. Už dříve zveřejnil celý 
seznam požadavků na vládu.

Podle informací Respektu je 
pravděpodobným Němečkovým 
nástupcem Václav Šimánek 
(ČSSD), dříve náměstek hejtma-
na Plzeňského kraje, nyní ředitel 
Fakultní nemocnice Plzeň. Do je-
jího vedení Šimánka jmenoval 
Němeček v roce 2014. V letošních 
volbách se Šimánek do zastupi-
telstva kraje z desátého místa 
nedostal. V roce 2014 kandidoval 
na senátora, skončil druhý. Kro-
mě něj se mluví o Lence Tesce 
Arnoštové, místopředsedkyni 
ČSSD a Němečkově náměstkyni.

zdravotníci se již chystají 
na nového ministra

Protagonisté dne

Adriana krnáčová

primátorka prahy

tomáš IgnAčák

šéF škoDy tranSportation

viktor orbán

maďarSký premiér

Praha má schválený rozpočet 
na příští rok, ve kterém počítá 
s investicemi za více než 14 miliard 
korun.

str. 4

Firma se v Izraeli pustí do boje 
o obří zakázku na dodávku 
šedesáti elektrických vlaků pro 
místní státní dráhy.

str. 7

Premiér neuspěl v parlamentu se 
svou předlohou novely ústavy, 
který zakazoval přijímání uprchlíků 
na základě přerozdělovacích kvót.

str. 10

Zápisník  
Jana Vávry

PrezIdentská konzultAce. ani včerejší návštěva premiéra bohuslava Sobotky u prezidenta v lánech 
zatím mnoho nového do chystaných změn na ministerských křeslech nepřinesla.
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ani po včerejší schůzce s prezidentem Milošem Zemanem neprozradil 
premiér Bohuslav sobotka (Čssd) jména ministrů za svou stranu, které 
hodlá odvolat. Prezidentovi chce přinést na příští schůzku seznam jmen 
i s nástupci. Premiér se chce sejít se všemi ministry vlády. „Budu s nimi chtít 
probrat, co se jim povedlo, k čemu mám kritické připomínky,“ uvedl sobotka. 
nejčastěji se mluví o odvolání ministryně práce a sociálních věci Michaely 
Marksové, ministra pro lidská práva Jiřího dienstbiera a ministra zdravotnictví 
svatopluka němečka. nástupce Marksové bude čekat zejména práce 
na zákonu o sociálním bydlení.  názory str. 14

sobotka si chystá seznam 
odvolaných i nástupců



n Míra nezaměstna-
nosti v říjnu klesla 
na letošní minimum 
a zároveň na nejnižší 
hodnotu od konce 
roku 2008. Českou 
ekonomiku naopak 
trápí nedostatek kva-
lifikovaných pracov-
níků.

Nezaměstnanost v České 
republice v říjnu klesla 
na pět procent ze zářijových 
5,2 procenta a bez práce 
bylo více než 366 tisíc lidí. 
Naopak volných míst nabí-
zeli zaměstnavatelé více než 
139 tisíc. Česká ekonomika 
si zároveň udržela nejniž-
ší míru nezaměstnanosti 
v rámci EU.

Nejnižší nezaměstnanost 
zůstává v Plzeňském kraji, 
a to 3,4 procenta. O druhé 
místo se dělí Praha, Králové-
hradecký a Pardubický kraj 
s 3,6 procenta. Naopak 
nejvyšší nezaměst-
nanost je stále 
v Ústeckém 
kraji, kde ale 
klesla o tři 
desetiny pro-
centního bodu 
na 7,8 pro-
centa.

Meziměsíční 
pokles nezaměst-
nanosti zazname-
nalo v říjnu 74 regionů, 
rostla jen v okresech Jeseník, 
Jindřichův Hradec a Písek. 

 „Je zde přímá souvislost 
mezi růstem ekonomiky 
a poptávkou zaměstnavatelů 
po nových zaměstnancích. 

Růst ekonomiky znamená, 
že firmy stále hledají nové 
zaměstnance, o čemž svědčí 
vysoký počet volných pra-
covních míst,“ uvedl analytik 

Generali Investments 
Radomír Jáč.

Listopad bude 
ještě ve zna-

mení nízké 
nezaměstna-
nosti, obrat 
k vyšším 
hodnotám 

přinese tradič-
ně až prosi-

nec, kdy pokles 
teplot sníží počet 

sezonních pracovních 
míst, odhadl hlavní ekonom 
společnosti Deloitte David 
Marek. „Odhlédneme-li však 
od sezonnosti, na pozitivním 
trendu vývoje na trhu práce 
se nic nemění,“ uzavřel. /čtk/

nezaměstnanost je nejnižší 
od konce roku 2008  

www.e15.cz | 3 |
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Volných míst 
nabízeli zaměstnavatelé  

v říjnu více než 

139
tisíc.

Oto Košta se stal 
olomouckým hejtmanem

Novým hejtmanem Olo-
mouckého kraje byl včera 
zvolen lékař Oto Košta 
z hnutí ANO, které volby 
v regionu vyhrálo. V čele 
hejtmanství Košta nahradil 
Jiřího Rozbořila (ČSSD). 
Olomoucký kraj v následu-
jících čtyřech letech povede 
koalice ANO, ČSSD a ODS, 
která má v pětapadesáti-
členném zastupitelstvu 
30 hlasů.

Zářijové intervence byly 
třetí největší od spuštění 
Česká národní banka v září 
pokračovala v intervencích 
proti posilující koruně, 
když na devizovém trhu 
utratila 99,5 miliardy korun 
za nákup eur. Jde o třetí 
nejvyšší objem za jeden 
měsíc od spuštění interven-
cí v listopadu 2013. 

Referenti mají pět let  
na maturitu
Referenti bez maturity zřej-
mě dostanou šanci si v příš-
tích pěti letech doplnit 
vzdělání, což jim umožní 
stát se zaměstnanci ve slu-
žebním poměru. Naději jim 
dal Senát, sněmovna včera 
jeho novelu služebního 
zákona podpořila. Novela 
se týká až 1800 pracovní-
ků zejména z finančních 
a katastrálních úřadů nebo 
České správy sociálního 
zabezpečení. /čtk/

Krátce
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n Největší část peněz 
určených na investice 
spolkne ústřední čis-
tírna odpadních vod 
a příprava metra D. 

Praha by měla v příštím 
roce hospodařit s výdaji 
62,2 miliardy a příjmy 
47,2 miliardy korun. Návrh 
rozpočtu, který včera 
schválili městští radní, 
počítá s investicemi za více 
než 14 miliard korun. Rozdíl 
mezi příjmy a výdaji chce 
město dorovnat ze státních 
příspěvků, které dostává 
v průběhu roku napří-
klad na školství. 

„Chceme 
zvýšit rating 
a učinit 
z Prahy jedno 
z nejméně 
zadluže-
ných měst. 
Orientovat se 
budeme napří-
klad na veřejný 
prostor a zohled-
něny budou investice, 
na které se v minulosti 
nedostalo. Chceme, aby Pra-
žané každou investovanou 
korunu viděli,“ řekla pri-

mátorka Adriana Krnáčová 
(ANO).

Na investice je určeno 
o něco více peněz než letos. 
Nejvíce finančních pro-
středků, 2,9 miliardy korun, 
půjde na stavbu nové části 
ústřední čistírny odpadních 
vod.  Příprava stavby metra 
D si vyžádá 800 milionů 
korun, 390 milionů bude 
stát výstavba kolektoru pod 
Hlávkovým mostem. Do Vý-
staviště v Praze 7 investuje 
město 237 milionů a 202 mi-
lionů do protipovodňové 
ochrany. Do rozpočtu na rok 
2017 bude převedeno 3,3 mi-
liardy korun nevyčerpaných 

investic z letošního 
rozpočtu.

V rámci běž-
ných výdajů 

by nejvíce 
peněz mělo jít 
na obnovu vo-
zového parku 
dopravního 

podniku, a to 
560 milionů 

korun. Na granty 
půjde 224 milionů 

korun a 100 milionů 
na odměny učitelů ve školách 
zřizovaných městem. Oprava 
a údržba protipovodňových 
bariér vyjde na 33 milionů. 

Největší částku z běžných 
výdajů spolkne doprava, více 
než 18 miliard korun.

Městské části dosta-
nou od Prahy dohromady 
4,24 miliardy korun, což je 
asi o 168,3 milionu více než 
letos. „Pro městské části je 
schválení rozpočtu dobrá 
zpráva, nebude rozpočtové 
provizorium a mohou tak 
začít připravovat své vlastní 
rozpočty,“ uvedla náměstky-
ně primátorky Eva Kislin-
gerová (ANO). Radnice vždy 
sestavují svůj rozpočet v zá-
vislosti na rozpočtu Prahy 
a mohou jej schválit teprve 
ve chvíli, kdy jej má Praha.

Radní rovněž schválili sní-
žení městského dluhu. Praha 
s předstihem zaplatí 8,5 mi-
liardy korun z celkového 
dluhu 31,74 miliardy korun. 
Na splácení dluhů má být vy-
tvořena rezerva 2,6 miliardy. 
„Přínosem takového kroku je 
nejen snížení dluhu samotné-
ho, ale i dlouhodobé snížení 
úrokového zatížení rozpočtu 
města,“ řekla Kislingerová.

Návrh rozpočtu musejí 
kromě radních schválit 
magistrátní finanční výbor 
a pražští zastupitelé. Zastu-
pitelé ještě mohou v návrhu 
učinit změny. /čtk/

Praha chce příští rok 
utratit 62 miliard 

261444/29 inzerce

více než stovkA  lidí se sešla na včerejším shromáždění 
apel na rektora, které kritizovalo rektora Českého vysokého 
učení technického v Praze Petra Konvalinku (na fotografii). 
ten čelí nařčení, že jeho rozhodování ovlivňoval miroslav Elf-
mark, který byl letos odsouzen za podvod. Konvalinka odmítá, 
že by měl Elfmark rozhodovací pravomoci. 

ProtESt na ČvUt
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MHD na vybraných 
trasách zrychlí
Praha chce na deseti vybra-
ných trasách zrychlit veřej-
nou dopravu. Na nich budou 
mít tramvaje a autobusy 
MHD přednost na křižovat-
kách nebo tam vzniknou 
vyhrazené jízdní pruhy. 
Na potřebné úpravy by v ná-
sledujících letech mělo jít 
přes 600 milionů korun. 

Lidé nemusejí vracet 
propadlé Opencard
Městská rada rozhodla, že 
lidé nebudou vracet neplatné 
karty pro pražskou MHD 
Opencard. Povinnost je 
vracet byla uvedená ve vše-
obecných podmínkách, se 
kterými lidé souhlasili při žá-
dosti o vydání karty. U nově 
vydávaných lítaček už pod-
mínka vracení není. /čtk/

Krátce

Největší investiční 
položkou je stavba nové 
části čistírny odpadních 

vod, která vyjde na 

2,9
miliardy korun.

Ministerstvo kultury zahájilo 
řízení o prohlášení pražské-
ho obchodního domu Kotva 
za kulturní památku. Jak 
dlouho může řízení trvat 
a zda na jeho konci bude 
známá stavba u náměstí Re-
publiky památkově chráně-
ná, není zřejmé.

Kotva byla postavena v le-
tech 1970 až 1975 a po svém 
otevření patřila mezi největší 
obchodní domy v Evropě. Bu-
dovu navrhli manželé Věra 
a Vladimír Machoninovi.

Ze srovnatelných objektů 
ze stejné doby je za památku 
prohlášen obchodní dům 
Máj v Praze. Úřad v sou-
časné době posuzuje také 
případnou památkovou 
ochranu objektů známých 
pod společným názvem 
Transgas na Vinohradské 
třídě či Libeňského mos-
tu. Naopak odmítnutím 
prohlásit objekt za kulturní 
památku skončil případ 
budovy Omnipolu v ulici 
Nekázanka. /čtk/

kotva se může 
stát památkou



n Téměř 24 miliard 
korun utratili pod-
nikatelé za své vozy 
pořízené prostřed-
nictvím operativního 
leasingu. Největší 
meziroční přírůstek 
nastal u domácností.

Arzen Lazarevič

Je to hit posledních let, 
obliba operativního lea-
singu roste u domácností 
i podnikatelů dvojciferným 
tempem. „Operativní leasing 
je rozhodně trendem dnešní 
doby. Speciálně prudce roste 
v retailovém segmentu, kde 
jde ve srovnání s korporát-

ním leasingem o novinku,“ 
potvrzuje Petr Plocek ze spo-
lečnosti UniCredit Leasing. 
Ukazuje se to také na výsled-
cích členů České leasingové 
a finanční asociace 
(ČLFA). 

„Naši členo-
vé poskytli 
domácnostem 
prostřednic-
tvím operativ-
ního leasingu 
v prvních 
třech čtvrtle-
tích letošního 
roku 2,31 miliardy 
korun,“ konstatoval 
Pavel Hálek z ČLFA. „Loni 
touto dobou to bylo 1,64 mi- 
liardy korun, takže mezi-
roční růst činí 41 procent,“ 
dodal. 

 Od hospodářské krize 
je operativní leasing stále 
vyhledávanější také u firem, 
které nechtějí vázat své 
finanční prostředky. Leasin-

gové firmy za první 
tři čtvrtletí roku 

poskytly podni-
katelům pro-
střednictvím 
operativního 
leasingu 
23,94 miliar-
dy korun. To 

je o 36 pro- 
cent více než 

ve stejném období 
loni. 

„Podnikatelé se potýkali 
s omezeným přístupem 
k úvěrům, tedy k finančním 
zdrojům na investice, a proto 
začali preferovat pronájem 

Domácnosti 
 dostaly na operativní 

leasing za první tři  
čtvrtletí 2,31 miliardy 

korun, meziročně o  

41 %
více.
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zájem o operativní 
leasing výrazně roste

 Málokdo má odvahu jít proti hlavnímu proudu, nená-
sledovat stádo. Ale nejednou se potvrdilo, že zachování si 
vlastního úsudku a chladné hlavy je tou správnou cestou, 
jak vydělat. 
 Fondy, které sází na silně pragmatický a trpělivý inves-
tiční přístup s detailním zaměřením na analýzu jednotlivých 
podceňovaných nebo přehlížených firem, jsou proto pro in-
vestory z výkonnostního hlediska velmi zajímavé. Zásadně 

nenakupují to, co je trendy, ale jdou do hloubky, jdou po di-
skontních cenách, snaží se najít mezeru, slevu a někdy i chy-
bu trhu. Právě takový okamžik je ten správný čas k nákupu. 
Potom již stačí počkat na správnou chvíli, která dříve nebo 
později určitě přijde. Akcie takové firmy se proto prodávají až 
v okamžiku, kdy jsou trhem velmi ceněné.

 KAUZA SHIMANO
 Přístup fondu k nákupu „nechtěných“ akcií lze demon-

strovat na událostech spojených se zemětřesením a tsunami 
v Japonsku před pěti lety. V té době kurz řady akcií japon-
ských společností výrazně klesnul. Ne u všech však tento 
pokles byl na místě. Například akcie firmy Shimano Inc. 
klesly až o 12 %, přitom Shimano Inc. je převážně exporté-
rem a na japonském trhu je tak závislá minimálně. Této příle-
žitosti k nákupu využil například fond First Eagle Amundi In-
ternational. Pokles společnosti Shimano Inc. byl velice brzy 
vymazán. Od března 2011 akcie posílily o více než 250%.

VSAĎTE NA FIRST EAGLE
Příkladem fondů, které se zaměřují na podceněné ak-

cie, jsou First Eagle Amundi International Fund a First 

Eagle Amundi Income Builder Fund. Investování by ne-
mělo být krátkodobou záležitostí. Doporučená doba investi-
ce do těchto fondů je minimálně pět let. 
 Oba fondy najdete v nabídce Komerční banky díky úzké 
spolupráci s IKS KB a skupinou Amundi, největším správ-
cem majetku v Evropě.

SPOLEHNĚTE SE NA PROFESIONÁLY
Společnost IKS KB představila v minulém roce velmi 

zajímavý produkt - IKS Investiční manažer, který je vhodný 
pro klienty, kteří nemají čas, chuť nebo znalosti spravovat 
své finanční úspory. Klient přenechává rozhodnutí o slože-
ní svého investičního portfolia odborníkům, kteří průběžně 
vyhodnocují situaci na finančních trzích. Každé čtvrtletí 
klient obdrží souhrnnou zprávu o vývoji hodnoty portfolia 
a o operacích v něm provedených. Součástí této zprávy je 
i komentář portfolio manažera, informace o složení aktiv 
a samozřejmě o dosaženém zhodnocení. Tento produkt 
dnes využívá již více než 9000 investorů, čímž se zařadil 
mezi nejžádanější investiční produkty na českém trhu.
 KB

NECHTĚNÉ A PODCENĚNÉ AKCIE JSOU ZAJÍMAVOU INVESTIČNÍ PŘÍLEŽITOSTÍ

Více informací o fondech First Eagle získáte na jakékoli pobočce Komerční banky, bezplatné infolince 800 111 166 nebo na webových stránkách www.iks-kb.cz

Co není výnosné dnes, může být výnosné zítra. Tuto strategii bezezbytku využívají některé fondy. Portfolio manažeři těchto fondů systematicky 
vyhledávají po celém světě „přehlížené, nechtěné a nemilované“ firmy, které jsou neodůvodněně mimo zájem hlavního investorského proudu 
a čekají, až přijde jejich čas, aby je s výrazným ziskem prodali. Tato strategie je dlouhodobě velice úspěšná.

KB PR Zkuseni_Investori E15 212x136.indd   1 07.11.16   12:07
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formou operativního leasin-
gu,“ vysvětluje Hálek.

A trh si i nadále uchovává 
značný růstový potenciál. 
Zatímco v západní Evropě 
spadá pod režim operativ-
ního leasingu až sedmdesát 
procent nových firem-
ních automobilů, v České 

republice je to sotva pětina. 
Využívat ho navíc začaly 
také soukromé osoby. 

Například u společnos-
ti Volkswagen Financial 
Services (dříve ŠkoFIN), 
české jedničky s téměř 
pětinovým podílem na trhu, 
si pořídila operativní leasing 
více než polovina firemních 
zákazníků. U domácností 
je to zatím jen desetina. 
„Dříve oblíbený finanční 
leasing reprezentuje nyní 
jedno procento z celkového 
počtu uzavřených smluv,“ 
zdůraznil Lukáš Cankař, 
ředitel marketingu a retailo-
vého prodeje ve Volkswagen 
Financial Services.

 pramen Česká leasingová a finanční asociace

Volkswagen Financial Services (dříve ŠkoFIN)  4,86

ČSOB Leasing 3,21

LeasePlan ČR 2,71

Mercedes Benz Financial Services ČR 2,32

UniCredit Leasing CZ 2,31

Hodnota operativního leasingu u největších 
poskytovatelů (za tři čtvrtletí 2016 v miliardách korun)
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n Drtivá většina 
poskytovatelů ubyto-
vacích a stravovacích 
služeb čeká na pro-
sincový ostrý start 
evidence tržeb. Podle 
podnikatelských 
sdružení tak nestačí 
doladit nedostatky.

Pavel Otto
 

Týden po spuštění pilotní-
ho provozu elektronické 
evidence tržeb se 
do systému přihlá-
sil jen zlomek 
těch, na něž se 
už od prosince 
začne povin-
ně vztahovat. 
Finanční 
správa evidu- 
je 2400 posky-
tovatelů ubyto-
vacích a stravo-
vacích služeb, kteří 
jí zaslali více než  
240 tisíc účtenek. V první 
vlně přitom začne EET platit 
pro čtyřicet tisíc podnika-
telů, jak odhaduje minister-
stvo financí. To bude moci 

za případná pochybení udě-
lovat až půlmilionové sankce 
bez možnosti dovolání.

Nezájem o pilotní provoz 
berní úředníky překvapil. 
Například v Ústeckém kraji 
se zaevidovalo na patnáct 
procent majitelů hotelů a re-
staurací. „Z tohoto důvodu 
apelujeme na podnikatelské 
subjekty, aby situaci nepod-
ceňovaly,“ uvedl mluvčí re- 
gionálního finančního úřadu 
Radim Vlačiha.

Firmy si v pilotním 
provozu mohou otestovat 
funkčnost pokladního 

zařízení s instalova-
ným certifikátem 

a ověřit si, zda se 
data ukládají 

na servery 
Finanční 
správy. Ta 
dosud vydala 
přes 29 tisíc 

autentizačních 
údajů nutných 

pro přihlášení.
Že řada pod-

nikatelů stále neřeší 
přípravu na EET, potvrzují 
i dodavatelé elektronických 
pokladen. „Jsme překvape-
ni, že zájem o dobrovolné 
listopadové evidování tržeb 

je téměř nulový,“ uvedl za-
kladatel pokladního systému 
Septim.cz Zbyněk Švec. 

Asociace hotelů a restau-
rací svým členům doporuču-
je, aby zapojení nenechávali 
na poslední chvíli. „Když si 
otestují EET už v listopa-
du, získají čas na doladění 
některých technických nebo 
metodických otázek,“ pozna-
menal prezident sdružení 
Václav Stárek.

„Hospodští, kteří nezač-
nou řešit EET do poloviny 
listopadu, ji nestihnou 
do prosince spustit,“ kon-

statoval ředitel obchodu 
a restaurací Plzeňského 
Prazdroje Tomáš Mráz. 

Vedení rezortu financí 
v čele s Andrejem Babišem 
(ANO) se tváří optimisticky. 
„Na rozdíl třeba od registru 
vozidel nebo jiných takových 
projektů, které po spuštění 
kolabovaly, EET nepadá. 
Doba odezvy z Finanční 
správy je pod jednou sekun-
dou,“ řekl Babiš. I on však 
nabádá podnikatele, aby si 
uvědomili, že do ostrého 
startu zbývá šestnáct pra-
covních dnů.  názory str. 14

Trh v současnosti nabízí desítky elektronických pokladních systémů 
pro EET, některé však mají nedostatek funkcí nebo jim chybějí 
garance. Balíčky s nízkými měsíčními paušály navíc často nezahrnují 
důležité operace, za něž si pak zákazníci budou muset připlácet. Je 
to například skladové hospodářství, větší počet pokladních položek, 
vzdálenou správu nebo kvalitní zálohu dat. karel hamr ze společnosti 
eet1, která se zaměřuje na elektronickou evidenci, připomíná, že 
nejde jen o jednorázovou investici do pokladny. „Velmi důležité je 
zohlednit to, jaká je výše měsíčního poplatku a jaké funkce pokladna 
a její software nabízejí,“ zdůraznil. Pokud je podnikatel ochoten oželet 
funkci řízení skladu a skladového hospodářství nebo ví, že se vejde 
do stovky pokladních položek, může volit z levnějších variant. Pokud 
však potřebuje do svého provozu sofistikovanější systém, musí sáhnout 
po dražším řešení.

některé pokladní systémy  
skrývají další poplatky

Průmyslu se daří, 
stavebnictví zpomaluje 
Průmyslová výroba v září 
meziročně stoupla  
o 2,7 procenta, ale me-
ziměsíčně po očištění 
o sezonní vlivy klesla  
o 1,6 procenta. Stavebnic-
tví dál zrychlilo meziroční 
pokles na 7,4 procenta ze 
srpnových 5,9 procenta. 
Přebytek zahraničního 
obchodu meziročně stoupl 
o pět miliard na 21 miliard 
korun. Uvedl to Český sta-
tistický úřad.  více e15.cz

Krúpova firma napadla 
dividendy z OKD
Společnost Arca Services 
ze skupiny Arca Capital 
slovenského finančníka 
Pavla Krúpy žádá insol-
venčního správce OKD, 
aby do majetkové podstaty 
firmy zařadil pohledávku 
ve výši čtyřiceti miliard 
korun, jež vznikla kvůli 
dividendám nadměrně 
vyplaceným bývalými 
majiteli OKD.  více e15.cz

Ztrátové OHL ŽS  
půjčila mateřská firma 
Brněnská stavební společ-
nost OHL ŽS, která byla 
loni v rekordní půlmiliar- 
dové ztrátě, formou zá-
půjčky dostala od mateř-
ské OHL Central Europe 
800 milionů korun. Firma 
chce také zvýšit svůj zá-
kladní kapitál.

Kutnohorský pivovar 
začne opět vařit 
Obnovená výroba v kut-
nohorském pivovaru, 
který v minulosti opustila 
skupina Heineken, má 
začít od počátku příštího 
roku. Pivovar loni koupila 
od města kroměřížská 
společnost Smart estate 
za 16,4 milionu korun 
a provozovat ho bude 
nová firma Měšťanský 
pivovar v Kutné Hoře.  

Crystalite dodá Deltě 
Air Lines nápojové sklo  
Sklárna Crystalite Bohe-
mia vybaví letos aerolinky 
Delta Air Lines nápojovým 
sklem za čtyřicet milionů 
korun. Kontrakt zahrnuje 
přes čtyři miliony sklenic 
a nápojových karaf. /čtk/

Krátce

Firmy bojkotují  
pilotní provoz eet

V Ústeckém  
kraji se týden  

po spuštění pilotního 
projektu zaevidovalo  

15 %
majitelů hotelů  

a restaurací. 

Koláž E
15

http://zpravy.e15.cz/domaci/ekonomika/prumyslova-vyroba-mezirocne-vzrostla-pomohl-opet-automobilovy-sektor-1325068
http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/doplnte-nasi-pohledavku-chce-miliardar-krupa-po-spravci-okd-1324939
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n Konsorcium s obrem 
CRRC Sifang se uchází 
v Izraeli o rekordní 
železniční zakázku 
za miliardu eur.

Jan Šindelář

Plzeňská strojírna Škoda 
Transportation se pustila 
do boje o největší zakázku ve 
své historii. V Izraeli podala 
nabídku v tendru na dodávku 
šedesáti elektrických vlaků 
pro tamní státní dráhy. Změří 
tak síly se světovými hráči 
Alstomem, Bombardierem, 
Siemensem, Stadlerem 
a Hitachi Rail. Deníku E15 to 
potvrdila mluvčí Škody Lubo-
míra Černá. Hodnota zakázky 
se odhaduje na miliardu eur, 
zhruba 27 miliard korun. 

O postup do první světové 
ligy dodavatelů vlaků se 
Škoda nepokouší sama, ný-
brž ve spolupráci s čínským 
obrem CRRC Sifang. Skupina 
CRRC je největším výrob-
cem vlaků na světě, 
zaměstnává přes 
170 tisíc lidí. 
Škoda má 
necelých šest 
tisíc zaměst-
nanců. Je to 
poprvé, co obě 
firmy podávají 
společnou zá-
vaznou nabídku.

„V tomto projek-
tu chceme především 
využít výrobního potenciálu 
společnosti CRRC Sifang při 
částečné finální montáži,“ 
uvedla Černá. Zatím není 
jasné, kdy bude znám vítěz, 

nejspíše ale během příštího 
roku. Izraelské dráhy očeká-
vají dodávku prvních vlaků 
koncem roku 2019. Vlaky 
budou dvoupodlažní se 

čtyřmi, respektive šesti 
vagony.

 I na izrael-
ské poměry 

je to velká 
zakázka. 
Znamená to 
sedmatřiceti-
procentní ná-

růst kapacity 
tamní flotily 

dvoupodlaž-
ních vozů, uvedl 

International Railway 
Journal. Zakázka se podobá 
té, na níž teď Škoda pracuje 
pro Deutsche Bahn. Dodá 
šest dvoupodlažních sou-
prav i s lokomotivami pro 

Bavorsko. Objemem je ale 
německý kontrakt desetkrát 
menší než izraelský.

Spolupráce CRRC Sifang 
a Škody zapadá do mozaiky 
spekulací, podle nich Číňané 
Škodu koupí. První o tom 
psal server MotejlekSkočdo-
pole.com. Plzeňská firma se 
k těmto zprávám nevyjadřu-
je, ale není pochyb, že Číňané 
průnik do Evropy chystají 
a know-how Škody by se jim 
hodilo. Dveře jim otevírá 
mimo jinými také český 
dopravce Leo Express, který 
s CRRC Sifang podepsal 
smlouvu na dodávku tří 
vlaků. Škoda přitom čínskou 
firmu dobře zná, například 
před třemi lety jí prodala 
licenci na výrobu tramvají 
odvozených od pražských 
ForCity.  více e15.cz

Škoda Plzeň usiluje s číňany 
o obří železniční zakázku v Izraeli 

Odhadovaná  
hodnota zakázky na 

dodávku šedesáti vlaků  
do Izraele činí

1
miliardu eur.

VF_EET_aPokladna_225x148_E15_300.indd   1 03.11.16   17:40

261776/12 inzerce

k zájemcům 
o Prazdroj 
patří i PPF

Na Plzeňský Prazdroj 
a další pivní značky, které 
prodává největší pivo-
varnický koncern světa 
Anheuser-Busch InBev, 
přišlo nejméně šest před-
běžných nabídek. Mezi 
uchazeče patří podle zdro-
jů agentury Reuters PPF 
Petra Kellnera či japonský 
pivovar Asahi. „Spekulace 
nekomentujeme,“ uvedla 
na to mluvčí PPF Zuzana 
Migdalová.

Společnost AB InBev se 
loni dohodla na převzetí 
konkurenta SABMiller. 
Evropské regulační úřady 
však transakci podmínily 
tím, že AB InBev pro-
dá aktivity SABMilleru 
v České republice, Polsku, 
Maďarsku, Rumunsku 
a na Slovensku. /čtk/
 více e15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/skoda-plzen-spojila-sily-s-cinany-bojuje-o-izraelskou-zakazku-za-miliardu-eur-1325108
http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/o-prazdroj-ma-zajem-ppf-a-dalsich-pet-investoru-1325087
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n Spojené státy těží 
polovinu ropy pro-
střednictvím břidlic. 
Může to být i více, 
pokud se kartel OPEC 
dohodne na snížení 
těžby.

Arsen Lazarevič

Představitelé Organizace 
zemí vyvážejících ropu 
(OPEC) v posledních měsí-
cích stále aktivněji jednají 
o kvótách, které stanoví 
celkovou produkci karte-
lu a vedly by k růstu cen 
komodity. Rodící se dohoda 
ale nahrává konkurenci, 
břidlicovým těžařům ve Spo-
jených státech. „OPEC se 
snaží podpořit cenu ropy, ale 
fakticky hází producentům 
ropy v USA záchranné lano,“ 
říká Michael Tran, energetic-
ký analytik společnosti RBC 
Capital Markets. 

Současný stav relativ-
ně nízkých cen ropy tak 
paradoxně části členů OPEC 
vyhovuje. Zatímco však 
Saúdská Arábie získává 
jeden barel ropy podle údajů 
organizace Rystad Energy 
za méně než devět dolarů, 
k získání jednoho barelu 

břidlicové ropy je potřeba 
minimálně 23,35 dolaru. 
Kalkulace analytické spo-
lečnosti Wood Mackenzie 
uvádějí pro břidlicové těžaře 
ještě méně příznivá data: 
například k tomu, aby byla 
jedna z největších břidli-
cových pánví Eagle Ford 
v jižním Texasu rentabilní, 
jsou potřeba ceny ropy Brent 
na 48 dolarech za barel. U ji-
ných ložisek postačuje cena 
v přívětivějším rozpětí 35 až 
45 dolarů za barel. Každý do-
lar na cenách ropy tak může 
pro řadu břidlicových těžařů 
představovat existenciální 
rozdíl. 

Vyšší ceny jsou také mo-
tivací k investicím do dobý-
vání dalších ložisek. Ropní 
břidlicoví magnáti by tak 
mohli více spoléhat na vý-
hodné úvěrové financová-
ní. Banky se lépe naučily 
vyhodnocovat podnikatelské 
riziko a jsou ochotnější zafi-
nancovat jednotlivé projekty. 
Dražší ropa by je pak mohla 
motivovat k navýšení svých 
aktivit v sektoru. Spojené 
státy v loňském roce těžily 
průměrně 9,4 milionu barelů 
ropy a přibližně polovinu 
získávaly z břidlicových polí. 
Přesný plán omezení těžby 
ropy po osmi letech by kartel 

OPEC měl představit na kon-
ci listopadu. V minulosti se 
kvótám bránil především 
Írán, který chtěl dosáhnout 
takové těžby ropy, kterou měl 
před zavedením mezinárod-
ních sankcí kvůli jadernému 
programu. Nyní je však 
i v jeho zájmu dosažení vyšší 
ceny ropy.  Omezení těžby 
by totiž mohlo ropu dotlačit 
zpět k ceně 50 dolarů za ba-
rel z nynějších 46 dolarů. 
Došlo by tak k opětovnému 
naplnění vyprázdněných 
pokladen členů kartelu.

kvóty oPec pomohou 
těžařům ropy z břidlice

ArcelorMittal se vrátil k zisku

Největší světový producent oceli ve třetím čtvrtletí hos-
podařil s čistým ziskem 680 milionů dolarů (16,6 miliardy 
korun) po ztrátě 711 milionů dolarů před rokem. Firma 
upozornila, že na její další výsledky budou mít negativní 
dopad vyšší ceny uhlí a nižší ceny oceli v USA. více e15.cz

Zisk Toyoty prudce klesl

Největší japonské automobilce Toyota Motor ve dru-
hém finančním čtvrtletí klesl provozní zisk o 43 procent 
na 474,6 miliardy jenů (zhruba 111 miliard korun). Firma 
se podobně jako další japonští exportéři potýká s negativ-
ními dopady silného kurzu domácí měny. 

Průmyslová výroba v Německu propadla

Německá průmyslová výroba v září meziměsíčně klesla 
o 1,8 procenta. Zaznamenala tak nejprudší pokles za více 
než dva roky. Analytici počítali v průměru s poklesem jen 
o 0,5 procenta. /čtk/

Krátce
Země množství Kurz

austrálie 1 18,857

Čína 1 3,608

dánsko 1 3,631

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,597

Japonsko 100 23,362

kanada 1 18,310

Maďarsko 100 8,843

norsko 1 2,977

Polsko 1 6,242

rusko 100 38,384

Švédsko 1 2,723

Švýcarsko 1 25,071

Turecko 1 7,721

Usa 1 24,478

Velká Británie 1 30,327

Kurzovní lístek Čnb Platnost od 8. 11. 2016 

název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,95   -0,34 % 

ČEZ 454,50   0,00 % 

Erste Bank 711,10   0,52 % 

Fortuna 88,50   -1,17 % 

kofola 383,30   0,87 % 

kB 904,50   -0,66 % 

Moneta 83,25   -1,25 % 

O2 Cr 228,00   -0,74 % 

Pegas 769,50   0,20 % 

Philip Mor. Čr 12 285,00   1,16 % 

TMr 717,00 -0,42 %

Unipetrol 182,00   -1,62 % 

VIG 489,10   1,35 % 

Celkový objem (v tisících korun) 673 620

akcie na pražské burze 8. 11. 2016 

vyhlížejí nAdějI. americkým břidlicovým těžařům vyhovuje bližící se dohoda kartelu oPEC 
o omezení těžby ropy. Zdražení komodity je pro ně takřka existenciální nutnost.
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Průměrné náklady na produkci barelu ropy (v dolarech)

pramen rystad energy Ucube

Velká Británie

Venezuela

USA — břidlice

Norsko

USA

Rusko

Írán

Saúdská Arábie

27,62

23,35

21,31

20,99

19,21

9,08

8,98

44,33

0 10 20 30 40 50

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/vyrobce-oceli-arcelormittal-se-vratil-k-zisku-vydelal-680-milionu-1325066


n Firmě se podařilo 
snížit provozní nákla-
dy a zvýšit marži.

Zisk největší české energetic-
ké firmy ČEZ klesl ve třetím 
čtvrtletí meziročně o 11 pro-
cent na 14,7 miliardy korun. 
Na vině byly podle vedení 
firmy levná elektřina a od-
stávky jaderných elektráren. 
Tržby společnosti se snížily 
o pět procent na 145,1 miliar-
dy korun. ČEZ nadále očeká-
vá, že za celý rok vykáže čistý 
zisk očištěný o mimořádné 
vlivy ve výši 18 miliard korun 
po loňském očištěném čistém 
zisku 27,7 miliardy korun. 

Provozní zisk EBITDA 
za devět měsíců letošního 
roku klesl meziročně o dese-
tinu na 43,8 miliardy korun. 

Odhad celoročního provoz-
ního zisku firma dále snížila 
na 56 miliard z dosavadních  
58 miliard korun. Loni za celý 
rok ČEZ vykázal provoz-
ní zisk 65,1 miliardy 
korun. 

„Na provozní 
zisk negativ-
ně působilo 
prodloužení 
odstávek 
v Jaderné 
elektrárně 
Temelín kvůli 
poruše turbíny 
a kontrolám svarů. 
Vliv měla také oprav-
ná položka k projektům 
větrných elektráren v Polsku 
kvůli vývoji tamních záko-
nů,“ uvedla firma. Kladně 
se do provozního zisku 
promítly nižší stálé provozní 

náklady a vyšší hrubá marže 
z prodeje elektřiny a zemní-
ho plynu, uvedl ČEZ. Výroba 
elektřiny za tři čtvrtletí 

letošního roku klesla 
meziročně o jed-

no procento 
na 45,1TWh. 

Výroba v jader-
ných elektrár-
nách klesla 
o 11 procent, 
v uhelných 

elektrárnách 
v Česku naopak 

o šest procent 
vzrostla. Distribuce 

elektřiny koncovým 
zákazníkům se zvýšila proti 
loňským třem čtvrtletím 
o dvě procenta, prodej plynu 
stoupl o 11 procent, u elek-
třiny naopak klesl o čtyři 
procenta. /čtk/

čez trápí levná elektřina 
a odstávky temelína 

www.e15.cz | 9 |

zánovní vozy se zárukou
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Nakupujte chytře!

Škoda Fabia 1.2 TSI, 66 kW, 2015

Cena nového vozu 
340 100 Kč 60 100 Kč

Úspora
280 000 Kč
Naše cena

• Až 1000 vozů různých značek ihned k odběru 

• Vysoký stupeň výbavy u všech modelů
• Zánovní a předváděcí vozy se zárukou

• Úspora až 40 % vůči novému vozu

E15_11_09_215x148+5_Mototechna.indd   1 4.11.2016   16:02:09

259038/43 inzerce

ČEZ očekává, že
za celý rok 2016 vykáže 

čistý zisk

18
miliard korun.

brItský mAloobchodní řetězec marks & Spencer 
uzavře zhruba 30 obchodů na domácím trhu a 53 v zahraničí. 
Firma bude pokračovat v provozu obchodů, které vlastní 
v Česku, uzavírání se bude týkat Číny, Francie, belgie, nizo-
zemska, Polska, maďarska, Slovenska, rumunska, Estonska 
a litvy.

oPoUští PoZiCE
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n Maďarský par-
lament neschválil 
vládní návrh změny 
ústavy, který za-
kazoval přijímání 
uprchlíků na základě 
přerozdělovacích kvót 
Evropské komise. Jde 
o největší porážku 
premiéra Orbána 
v parlamentu od roku 
2010.

Gregor Martin Papucsek

Viktor Orbán si naběhl 
na řádný políček. Takto hod-
notí maďarský politický slang 
to, co se stalo s premiérovou 
osobní předlohou novely 
maďarské ústavy, která měla 
jednou provždy skoncovat 
s přesídlováním „cizí popula-
ce“ bez souhlasu parlamentu. 
Novela v parlamentu nepro-
šla. To však zdaleka nezna-
mená, že běženci v Maďarsku 
dostávají zelenou.

Řeč čísel je stručná a jasná. 
Vláda potřebovala 135 hlasů 
a získala pouze 131, dokonce 
o dva méně, než kolik mají 

vládní strany dohroma- 
dy (133). Nehlasovala krajní 
pravice ani levice. Celá opo-
zice však předem dala vědět, 
že hlasování bude ignorovat.

Bezprostřední premiérova 
reakce po neúspěšném hla-

sování ukázala, že vláda byla 
připravena i na tento scénář. 
Je už více než pravděpodob-
né, že se o protlačení novely 
pokusí znovu při splnění po-
žadavku krajní pravice zrušit 
takzvané imigrační obligace. 

Jde o možnost koupit státní 
cenné papíry v hodnotě 
300 tisíc eur za povolení 
k pobytu v Maďarsku. S tím 
nesouhlasí vlivná radikální 
strana Jobbik. Ta nechce „ani 
bohaté, ani chudé migran-

ty a teroristy“ a zrušením 
obligací podmínila vládě 
podporu. Ta zase v prvním 
kole nechtěla ztratit tvář 
a v chvatu plnit podmín-
ku radikálů. Nyní však už 
naznačila, že do konce roku 
tyto obligace zruší.

Přestože se Orbán zejména 
za hranicemi Maďarska jeví 
jako silný premiér, musí teď 
v krátké době na domácí 
scéně polykat hořké pilul-
ky. Referendum ze 2. října 
bylo sice pro malou účast 
voličů neplatné, ale Orbánův 
kabinet si z něj vzal, že se 
proti evropským povinným 
kvótám vyjádřilo přes tři 
miliony Maďarů a vyložil to 
jako novou národní jednotu. 
Výsledky včerejšího parla-
mentního hlasování o novele 
ústavy však podobně ohnout 
už není možné. Vůbec první 
velká porážka premiéra Or-
bána v parlamentu od roku 
2010 je nesporná. A tak 
vládní poslanci začali všem 
ostatním vehementně nadá-
vat do vlastizrádců. Podle 
nich pro migranty v Maďar-
sku vždy platilo, platí a platit 
bude, že jsou nežádoucí.

autor je spolupracovníkem redakce

orbánova novela ústavy neprošla, 
neprojdou však ani migranti

Když televize, tak

„NIKDY JSEM NESLEVIL Z KVALITY 
OBRAZU. TO MI ZŮSTALO“
Jiří Menzel, Filmový režisér

* Vypálení pixelů je trvalé poškození displeje TV, které je způsobené zobrazením stejného obrazu nebo scény 
   v rámci dlouhodobého používání TV.

* Tato akce je omezena na vypálení pixelů v běžných podmínkách televizního vysílání a nepokrývá vypálení pixelů u TV,
   které jsou používány pro podnikatelské účely.           
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n Francouzská diplo-
macie se chopila ini-
ciativy v dojednávání 
míru mezi Palestinci 
a Izraelem. Ten však 
po zkušenostech s USA 
jako architektem jed-
nání nespolupracuje.

Izrael se nezúčastní mírové 
konference, kterou se chystá 
uspořádat Francie a jejímž 
cílem je vyřešit konflikt 
židovského státu s Palestinci. 
Oznámil to izraelský premiér 
Benjamin Netanjahu. Paříž 
by mezinárodní summit 
chtěla uspořádat ještě letos.

„Opravdový pokrok v mí-
rovém procesu... je možný 
pouze prostřednictvím 
přímých jednání... a jakákoli 
jiná iniciativa jen oddaluje 
region od tohoto procesu,“ 
zdůvodňuje svůj postoj úřad 
premiéra Netanjahua.

Jak uvedl mluvčí předse-
dy palestinské samosprávy, 
Palestinci konání konference 
„vítají, ať již se jí Izrael zú-
častní, či nikoli“. Potvrdil to 
i hlavní palestinský vyjed-
navač Saíb Irikát. „Stojíme 
po boku Francie a dalších 
zemí, jejichž cílem je dosáh-
nout míru prostřednictvím 
dvoustátního řešení,“ shrnul 
postoj ke konferenci.

Mírové rozhovory mezi 
Izraelci a Palestinci, konané 
pod záštitou USA, uvázly 
před více než dvěma lety 
na mrtvém bodě. Spojené 
státy v posledních měsících 
žijí spíše svými prezident-
skými volbami, iniciativu 
tedy převzala Francie, která 
se snaží přivést k jednacímu 
stolu klíčové hráče a opět za-
hájit diplomatická jednání.

Největší neshody v minu-
lých kolech panovaly nad 
výstavbou židovských osad 
na Západním břehu Jordánu, 
kde má vzniknout Palestina. 
Pro Palestince je nepřijatel-
ný i požadavek, aby uznali 
Izrael jako židovský stát. /čtk/

Izrael odmítá jednat 
o míru zprostředkovaně

PremIérův boj. Pětibodový orbánův návrh změny ústavy obsahuje mimo jiné zákaz usazování 
cizinců v maďarsku v rozporu s maďarskými zákony, které upravují získání práva na pobyt v zemi. 
Zakotvuje i zákaz usazování „zahraniční populace“.
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EU: Dění v Turecku je 
mimořádně znepokojivé

Šéfka diplomacie EU Fe-
derica Mogheriniová dnes 
jménem EU v prohlášení 
označila poslední dění 
v Turecku včetně pokraču-
jícího omezování svobody 

tisku a návrhů obnovit 
trest smrti za mimořádně 
znepokojivé. Pro stabilitu 
a demokracii v regionu je 
podle EU třeba návrat k vě-

rohodnému politickému 
procesu a politickému dia-
logu. Turecké ministerstvo 
zahraničí v reakci označilo 
kritiku za nepřijatelnou. 

Kurdská ofenziva 
u Mosulu byla úspěšná
Iráčtí Kurdové obsadili měs-
to Bašika u Mosulu a snaží 
se z něj odstranit miny. Boj 
o Bašiku začal v pondělí 
a Kurdové včera tvrdili, že 
ji mají zcela pod kontrolou. 
Bašika stála v cestě jednot-
kám postupujícím k Mosulu 
od severovýchodu. Radiká-
lové z IS podle OSN zajali 
u Mosulu 295 bývalých čle-
nů iráckých bezpečnost- 
ních sil a 1500 osob odvedli 
jako lidské štíty s sebou při 
ústupu k městu Hammám 
al-Alí. /čtk/

Krátce
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„NIKDY JSEM NESLEVIL Z KVALITY 
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Jan Stuchlík

 Projekt nové jaderné 
elektrárny Paks II už má 
kladný posudek dopadů 
na životní prostředí. Teď 
jste požádali o licenci pro 
samotné místo stavby. Je 
pořád reálné, že se začne 
stavět v roce 2018, jak jste 
plánovali?
To bude záležet na roz-
hodnutí Evropské komise, 
na které pořád čekáme. 
Jsme připraveni splnit 
všechny požadavky komise, 
která zjišťuje, jestli projekt 
Paks II obsahuje státní 
pomoc. Uvidíme, jaké pod-
mínky do svého konečného 
rozhodnutí uvede. Na jeho 
základě se pak bude tvořit 
konečný harmonogram 
výstavby. 

 Může rozhodnutí ko-
mise celý projekt zpozdit, 
nebo v případě negativ-
ního stanoviska dokonce 
zastavit?
Vedli jsme s komisí sou-
vislý a velmi konstruktivní 
dialog a je nám jasné, že 
budeme muset splnit určité 
požadavky. Podle evrop-
ské legislativy platí, že 
projekt nepostupuje dále 
po dobu, kdy se zkoumá 
státní pomoc a kdy nesmí 
být provedena žádná platba 
dodavateli v souvislosti 
s projektem. Jakmile tato 
lhůta skončí a my dostane-
me zelenou, začne financo-
vání projektu.

 Už víte, kdy komise roz-
hodnutí vydá?

Všechny otevřené otázky 
jsme už na technické úrovni 
uzavřeli. Takže nyní očeká-
váme, že konečné oficiální 
vyjádření obdržíme během 
několika týdnů. 

 Na začátku šetření 
komise zpochybňovala vaše 
výpočty, na jejichž základě 
jste dokazovali, že projekt 
Paks II neobsahuje státní 
podporu. I to jste si už 
vyjasnili?
Od počátku spočívá problém 
v tom, zda je v projektu obsa-
žena státní pomoc, nebo ne. 
Předložili jsme komisi naše 
analýzy a odpovědi na všech-
ny její otázky. Věřím, že 
zelenou dostaneme. Otázkou 
je, jaké s tím budou spojené 
podmínky. 

 Pořád trváte na tom, 
že Paks II jakoukoli státní 
podporu nedostane?
Provedli jsme důkladnou 
analýzu budoucího vývoje 
cen elektřiny v Maďarsku 
a výrobních nákladů nových 
jaderných bloků. Proto věří-
me, že projekt Paks II  
jakoukoli státní pomoc 
nepotřebuje. Očekávané 
výnosy během projektové 
doby provozu nejenom 
pokryjí provozní náklady, 
ale navíc poskytnou dosta-
tek financí pro nakládání 
s odpadem a vyřazováním 
bloků z provozu a také pro 
návratnost investice maďar-
skému státu.

 Při jaké ceně elektři-
ny se Paks II přehoupne 
do zisku?
Náklady na elektřinu se 
budou pohybovat kolem  
55 eur za megawatthodinu. 
Různé analýzy, které jsme 
měli k dispozici, předpovída-
jí, že cena elektřiny na burze 
bude v okamžiku spuštění 
elektrárny na úrovni 65 eur  
za megawatthodinu a pos- 
tupně poroste. Takže od prv-
ního roku elektrárna plně 
pokryje všechny náklady 
a bude ji možné provozovat 
za tržních podmínek.

naše jaderná elektrárna 
bude od začátku v zisku
n Maďarská státní společnost mvm Paks II udělila kontrakt 
na výstavbu nových bloků jaderné elektrárny Paks ruské 
společnosti NIAEP z koncernu rosatom. Stát zaplatí pětinu 
dohodnuté ceny, zbytek Maďarsku půjčí Rusko. Projekt stále 
čeká na souhlas evropské komise z hlediska státní podpory. 
„Věříme, že dostaneme zelenou. Náklady na výrobu elektřiny 
budou nižší než její cena na trhu, takže si elektrárna na sebe 
vydělá i bez jakékoli státní podpory,“ říká vládní zmocněnec 
pro udržení výkonu JE Paks Attila Aszódi.

 Podívejte se 
na českou zkušenost. 
Kolegové z Česka 
jasně říkají, že cesta 
veřejného tendru 
není pro tak obrovský 
projekt vhodná. 
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Od roku 2014 
pracuje 
jako vládní 
zmocněnec 
pro výstavbu 
nové jaderné 
elektrárny Paks II. Zároveň 
vyučuje na Institutu jaderné 
technologie na Budapešťské 
technologické a ekonomické 
univerzitě. deset let byl 
ředitelem tohoto institutu. 
Vede katedru jaderné 
energetiky. V minulosti se 
účastnil několika projektů 
Mezinárodní agentury pro 
jadernou energii. Publikoval 
více než tři stovky vědeckých 
článků a je držitelem jednoho 
patentu.

Attila  
Aszódi (47)

 Z čeho usuzujete, že 
za deset let bude elektřina 
dvakrát dražší než dnes?
Odkazujeme se na několik 
analýz z různých uznávaných 
institucí. Jednu z nich publi-
kovalo německé ministerstvo 
hospodářství. Zmiňuje cenu 
65 eur za megawatthodinu 
ve druhé polovině dvacátých 
let našeho století. Důvody 
jsou jednoduché. Většina 
uhelných elektráren v Evropě 
byla uvedena do provozu v se-
dmdesátých letech minulého 
století. Většina jaderných 
elektráren byla postavena 
v osmdesátých letech. V příš-
tích patnácti letech proto 
bude zavřeno hodně tradič-
ních elektráren jak v Maďar-
sku, tak v Česku a v dalších 
zemích. Nastane nedostatek 
výrobní kapacity. Obnovitelné 
zdroje jako větrné a solární 
elektrárny, které jsou závislé 
na počasí, nejsou neustále 
k dispozici. Jenže elektrizač-
ní soustava potřebuje být 
v rovnováze v každé vteřině 
během celého roku. 

Proto potřebujeme elek-
trárny, které zajistí dodávky 
v režimu základního zatížení. 
Pokud Evropa bude dál líd-
rem ve snižování emisí oxidu 
uhličitého, pak je nevyhnutel-
né, že se budou muset stavět 
bezemisní zdroje, jako je tře-
ba jádro. Když všechny tyto 
proměnné vložíte do mate-
matického modelu pro odhad 
budoucích cen elektřiny, 
dostanete se k číslům, o nichž 
jsme se bavili. 

 Spoléháte na to, že v Ev-
ropě bude zase existovat 
jediný čistý trh s elektři-
nou, který bude odrážet její 
skutečnou cenu. Co když ale 
zvítězí cesta, kdy bude sa-
mostatný trh pro dotované 
obnovitelné zdroje a jiný 
trh pro elektrárny nutné 
k vyrovnávání systému?
Nic není zadarmo, takže 
nakonec budou muset 
lidé platit celkové náklady 
na výrobu elektřiny včet-
ně zabezpečení dodávek. 
Hlavním cílem je dekarboni-
zovat evropskou energetiku 
bezpečnou a dostupnou 
cestou. Naším úkolem je 
vytvořit nízkoemisní systém 
výroby elektřiny za nízké ná-
klady. Už máme země, které 
vytvořily trhy s výrobními 
kapacitami, jako je třeba 
Velká Británie. Je pravda, že 
v Evropě se vede diskuze, 
jestli vytvoříme nějaký jed-
notný kapacitní trh. Přesto 
věřím, že i když bude oddě-
lený trh s elektřinou a trh, 

kde se bude platit za pouhou 
existenci výrobních kapacit, 
jaderné elektrárny budou 
mít významný podíl v nízko-
emisní a konkurenceschop-
né energetice.

 Pokud se v cenovém 
očekávání mýlíte, ponese 
ztráty z provozu elektrárny 
stát, který bude jejím sto-
procentním vlastníkem?
Naše modely predikují, že 
cena na trhu bude vyšší než 
náklady. Nezapomínejte, že 
evropská elektroenergetika 
stárne. Pro jádro v Evropě 
jsou tři důvody – bezpečnost 
dodávek, dekarbonizace 
a konkurenceschopnost.

 Před deseti lety také 
energetické firmy věřily, 
že cena elektřiny bude 
vysoká, a postavily plynové 
elektrárny, které nyní stojí, 
protože si na sebe nevydě-
lají. Takového scénáře se 
nebojíte?
Podmínky v Evropě se mění. 
Před pár lety bylo využití 
plynových elektráren v Ma-
ďarsku velmi nízké. Teď se 
ale zase zvyšuje, protože naše 
plynové elektrárny na trhu 
vydělávají dost peněz. Jak 
jsem už uvedl, tržní ceny 
elektřiny porostou, jak bude 
pokračovat trend snižování 
emisí CO

2
 a jak se budou zaví-

rat dosluhující elektrárny.

 Většina nově stavě-
ných jaderných elektráren 
nedodrží původní rozpo-
čet ani původní časový 
harmonogram. Jaké sankce 
hrozí Rosatomu, pokud se 
do dohodnuté ceny a termí-
nu nevejde?
Máme smlouvu s pevnou ce-
nou na jadernou elektrárnu 
na klíč s pevným termínem. 
V ní uvedené sankce jsou 
typické pro takové kontrakty 
a donutí dodavatele, aby 
elektrárnu postavil včas 
a nepřekročil rozpočet. 

 Jaké výhody má to, že 
Maďarsko zadalo zakázku 
přímo Rosatomu bez  
výběrového řízení?
Podívejte se na českou 
zkušenost. Kolegové z Česka 
jasně říkají, že cesta veřej-
ného tendru není pro tak 
obrovský projekt vhodná. 

 Když jste o investičním 
modelu stavby uvažovali, 
dívali jste se, co se děje 
v Česku?
Učili jsme se z různých 
modelů a zkušeností včetně 
těch českých. Sice jsme 

nedělali tendr na výběr tech-
nologie, ale to neznamená, 
že v rámci výstavby Paks II  
nebudou žádná výběrová 
řízení. Bude se například 
soutěžit o dodávku turbíny 
a dalších klíčových součástí 
elektrárny. Tendry vyhlásí 
ruský kontraktor a budou 
se řídit evropskými pravidly 
pro veřejné zakázky. 

 Hrálo roli ve vašem 
rozhodování o použité tech-
nologii, že už provozujete 
reaktory s ruskou technolo-
gií VVER?
Ano. Protože máme hodně 
zkušeností s technologií 
VVER, a to jak s licenco-

váním, tak i s provozem 
či údržbou. Máme na ni 
proškolené lidi. Známe 
mnohá technická řešení 
technologie VVER. Tyto zku-
šenosti jsou pro budoucnost 
extrémně důležité. To, že 
se učíme z vlastní zkuše-
nosti, ve výsledku zajistí, že 
elektrárna bude bezpečnější 
a spolehlivější. To je přece 
společný zájem celé Evro-
py, aby po vysoké investici 
do základní infrastruktury 
byla nová zařízení bezpečná 
a spolehlivá.

 Jaký je rozdíl mezi sou-
časnými reaktory v Paksi 
a reaktory pro nové dva 
bloky z hlediska jaderné 
bezpečnosti?
Požadavkem kladeným na re-
aktory generace III+, mezi 
které se řadí i reaktory  
VVER-1200 plánované k vý-
stavbě v Paksi, je udržení 
hlavní části radioaktivních 
látek uvnitř dvojité ochranné 
obálky i při potenciálních 
haváriích. Tato vlastnost, že 
nedojde k velkým únikům 
radioaktivity, je zásadní 
z hlediska licencování. Chys-
táme se postavit jadernou 
elektrárnu Paks tak, aby byla 
odolná proti havárii fuku-
šimského typu.

 Pomohlo společnosti 
NIAEP k získání kontraktu 
i to, že Rusko půjčí Maďar-
sku na stavbu 80 procent 
z maximální ceny za velmi 
výhodných podmínek?
Podmínky mezistátního 
úvěru jsou výhodné, obzvláš-
tě vzhledem k době podpisu 
kontraktu, což pro nás bylo 
důležité. Jaderné projekty 
jsou drahé a objem počáteční 
investice je obrovský. Díky 
dobrým podmínkám ruského 
úvěru je projekt Paks II plně 
konkurenceschopný. 

 Dali jste do mezivládní 
dohody o výstavbě podmín-
ku, že určitou část dodávek 
musí NIAEP koupit od ma-
ďarských firem?
V mezivládní dohodě je, že 
maďarské firmy se budou 
podílet na projektu ze  
40 procent. 

 Jsou toho schopny, 
nebo je ještě budete muset 
na specifické dodávky 
pro jadernou energetiku 
připravit?
Pokud některé firmy budou 
potřebovat znalosti například 
ohledně jaderné bezpečnos-
ti nebo stupně kvality pro 
jaderné dodávky, dostanou je. 
Maďarské firmy se už snaží 

 Pokud Evropa 
bude dál lídrem 
ve snižování emisí 
oxidu uhličitého, pak 
je nevyhnutelné, 
že se budou muset 
stavět bezemisní 
zdroje, jako je třeba 
jádro.

sdružit, aby tyto zkušenosti 
získaly. Teď pracujeme na zís-
kání licence pro místo stavby. 
V nadcházející době budeme 
připravovat žádost o stavební 
povolení. Teprve až budeme 
mít toto povolení, bude moci 
výstavba začít. Takže máme 
pořád dost času, aby se ma-
ďarské firmy na dodávky pro 
Paks II připravily.



Odklad EET? 
Marná lásky 
snaha
Čas, kdy Finanční správa 
spustí kobercový nálet 
na pohostinská zařízení, se 
neúprosně blíží. Zatím se 
sice našla jen hrstka těch, 
kteří se na začátku měsíce 
rozhodli, že si elektronickou 
evidenci tržeb vyzkouše-
jí nanečisto, ale i takoví 
hostinští jsou. A rovnou 
můžeme říci, že jsou to ti, 
kteří zároveň začali plíživě 
zdražovat. Cena pěnivého 
moku, tak blízkého srdci 
a chuťovým pohárkům velké 
části populace, jde nahoru, 
ačkoli oficiálním důvodem je 
zdražení, které před časem 
ohlásily největší tuzemské 
pivovary. Zároveň se rozjíždí 
i byznys spojený s EET. 

Do toho přichází TOP 09, 
která chce znovu zkusit 
přesvědčit poslance, aby 
účinnost zákona o elektro-
nické evidenci tržeb o dva 
roky odložili. Je to marná 
lásky snaha. Sílu na to, aby 
v dolní komoře parlamentu 
přehlasovali vládní většinu, 
zákonodárci topky ani do-
hromady se spojenci z ODS 

prostě nemají. A také jen 
těžko přesvědčí podnikatele 
k občanské neposlušnosti 
slovy o tom, že pravice EET 
zruší, pokud by náhodou 
příští rok vyhrála volby. 
Hostinští a hoteliéři, jak se 
zdá, sice zatím vyčkávají, ale 
situace, do jaké se dostala 
Nečasova pravicová vláda 
s penzijní reformou, se nedá 
zopakovat. Na rozdíl od dru-
hého důchodového pilíře je 
elektronická evidence tržeb 
povinná.

Rozjezd EET bedlivě 
sledují i podnikatelé, kterých 
se sice povinnost bezpro-
středně netýká, ale skýtá 
jim do budoucna možné 
zisky. Nejsou to jen takoví, 
kteří vymýšlejí recepty, jak 
se nemilé povinnosti úplně 
vyhnout. Třeba pojišťovna 
Generali hodlá od poloviny 
listopadu pojišťovat rizika 
související se zavedením re-
gistračních pokladen. Půjde 
například o pojištění proti 
krádežím, vandalismu nebo 
živelním pohromám. Dobrou 

příležitost, jak si zavázat 
nebo přivázat hostinské, 
vycítili i někteří pivovarníci. 
Velké pivovary dojednaly 
pro hospody, které prodá-
vají jejich pivo, výhodnější 
podmínky pro řešení EET. 
Pomáhají jim s poraden-
stvím, školí zaměstnance, 
nabízejí IT podporu. I to 
„postižené“ pomalu smiřuje 
s danou realitou.

Jak už bylo řečeno, i po-
slanci TOP 09 přinejmenším 
tuší, že jejich snaha vyjde 
naprázdno. Odložení startu 
EET pro všechny až na rok 
2019 už dříve zamítla vláda. 
Opozice si proto na tento 
pátek vynutila mimořádnou 
schůzi sněmovny, která by 
měla o jejich návrhu jednat. 
Schůze se ale nejspíš ani 
neuskuteční. Vládní většina 
jednoduše nepodpoří její 
program. Pojede se dál podle 
schváleného jízdního řádu. 
Po hotelech a restauracích 
se budou muset od března 
příštího roku zapojit do EET 
i maloobchodní a velkoob-
chodní firmy a tak dál. Poli-
tický boj tím sice neskončí, 
ale v nejbližších měsících 
se povede nejspíš jen o to, 
jestli ze systému ministra 
financí Andreje Babiše plyne 
do státní pokladny takový 
výnos, jaký šéf ANO sliboval 
na každém rohu. Postupný 
náběh EET ovšem dává na-
ději těm, kteří tvrdí, že v zá-
koně je příliš mnoho much, 
a tak bude nutné jej časem 
tak jako tak novelizovat.

Komentář

Jana Havligerová

| 14 | názory A komentáře

Politický boj o EET 
nekončí, ale povede 
se spíše o to, zda 
opatření přinese 
do státní pokladny 
takové výnosy, jaké 
Andrej Babiš sliboval.

Tvář dne 

 Ústavní dodatek by vládě poskytl 
silnější pozici pro boj s kvótami. 
Ale je jasné, že máme povinnost 
proti nim bojovat. A budeme,
řekl maďarský ministr zahraničí 
Péter szijjártó 
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Lišáctví, nebo velká chyba
Třeba premiér Bohuslav Sobotka chystá nějaké nebývalé 
překvapení. Ale v posledních týdnech po prohře v nedáv-
ných volbách působí šéf vlády jako ryba vyvržená na břeh, 
která se zoufalým mrskáním návratu do vody spíš vzda-
luje, než přibližuje. Na co předseda ČSSD čeká, pokud jde 
o avizovanou výměnu ministrů, není jasné. Po včerejší 
schůzce s hlavou státu to trochu vypadalo, že na posvěcení 
Hradu. Předtím zase jako by doufal, že se k němu přidají 
i šéfové dvou zbylých koaličních stran. Nepřidali.

Sobotkovo váhání jen rozdmýchává spekulace a posky-
tuje zbytečně moc času na vršení argumentů, proč by ten 
který ministr vládu opouštět neměl. Pro premiéra by bylo 
mnohem lepší, kdyby mohl spustit a řídit debatu o nových 
ministrech, jejich kvalitách a výzvách, které před nimi 
po zbytek volebního období stojí. Místo toho na dlouhé dny, 
možná týdny uvede vládu do limbu plynoucího z nejisté 
budoucnosti. Buď je to jakási nesmírně lišácká taktika, 
nebo velká chyba.
 Martin Čaban

Dívejte se na to z té lepší stránky. Dluhy a špatná pověst  
jsou nejlepší ochranou proti krádeži identity.



n Včerejší klubovou 
nocí odstartoval nový 
ročník Festivalu  
Alternativa. Potrvá  
do soboty.

Petr Frinta

Na proměnách soupisky 
účinkujících Festivalu 
Alternativa lze sledovat, jak 
se za čtvrtstoletí jeho konání 
proměnilo chápání pojmu 
alternativa v hudbě. Někteří 
účinkující by před lety 
do sestavy zřejmě nezapadli. 
Příkladem mohou být fran-
couzští Celeste, kteří tento 
pátek vystoupí v pražském 
Divadle Ponec.

Letošní – čtyřiadvacátý 
– ročník otevřela včerejší 
klubová noc, během níž se 
na více místech zároveň 
představily největší domácí 
naděje. Jádrem festivalu ale 

zůstává čtveřice navazujících 
večerů počínaje dnešním. Bě-
hem nich dostanou prostor 
zahraniční hosté. Ještě nikdy 
nebyl festival tak široce žán-
rově rozkročený a zároveň 
tak pestrý co se týče spolu-
práce s dalšími promotéry 
i míst konání. 

Kromě Celeste 
budou moci 
návštěvníci 
během čtyř 
dnů zhléd-
nout napří-
klad britský 
psychedelic-
ký kolektiv 
Gnod (dnes, 
Klub FAMU), 
norské krále 
improvizace Supersi-
lent, kteří zítra do Radlické 
kulturní sportovny přive-
zou novinku XIII. Maraton 
v sobotu opět v Klubu FAMU 
uzavře rakouské elektro-
akustické trio Radian.

Z tradičního rámce festiva-
lu se Celeste vymykají syro-
vým, metalovým zvukem. Ale 
v rámci něj představují alter-
nativu. Jejich syrová hudba 
snoubí pomalou drásavost 
sludge s vizuální stylizací, 
kytarovými rozklady a rych-

lými pasážemi, typickými 
pro black metal. 

Ovšem s ním mají 
v reálu jen málo 

společného. 
Celeste vychá-
zejí ze zázemí 
francouzské 
hardcoreové 

komunity a scé-
ny, již lze vnímat 

jako ideový proti-
pól black metalu.

„I když nás k němu 
stále někdo přirovnává, 
nikdy jsme ho neposlou-
chali,“ vysvětluje basista 
Johan. „Nikdy mě nezaujal, 
obsahem ani umělecky, 
nikdy jsem nepochopil jeho 

Letos se v Praze  
uskuteční již 

24.
ročník  

Festivalu  
Alternativa.
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fascinaci špatnou produk-
cí. Nám odjakživa šlo o to 
dosáhnout co nejsyrovější, 
nejvíce zatěžkaný zvuk, psát 
ty nejintenzivnější skladby, 
přetížit je emocemi. Chceme 
tak ukázat, co se děje pod 
povrchem moderní společ-
nosti,“ dodává. A skutečně: 
není zvykem, aby se ve světě 

tvrdé hudby interpreti zabý-
vali kupříkladu postavením 
žen ve společnosti. A není to 
jediné, čím se Celeste vymy-
kají: na koncertech vystupují 
v naprosté tmě, kterou ruší 
jen několik tenkých paprsků 
světla čelovek z pódia. 

autor je spolupracovníkem redakce

zážItek. Francouzská skupina Celeste vystupuje v naprosté tmě, 
kterou narušují pouze světla čelovek členů formace.
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konečně. 
v USa začaly včera 
ráno našeho času 
prezidentské volby. 
Jako první tradičně 
začaly volit tři hor-
ské vesnice ve státě 
new Hampshire 
a po poledni bylo 
hlasování zaháje-
no na východním 
pobřeží země. 
na snímku jsou ob-
čané ve frontě před 
volebním centrem 
v atlantě, hlavním 
a největším městě 
státu Georgia.
výsledky sledujte 
na e15.cz
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n Moderní člověk měl 
podle nejnovějších 
poznatků genealo-
gů pravděpodobně 
mladšího „bratrance“ 
představujícího třetí, 
doposud neznámou 
větev vývoje homi- 
nidů. 

Tým výzkumníků z Ander- 
son Cancer Center v Texa-
su a z University of Utah 
sestavil průlomový matema-
ticko-statistický model, díky 
kterému odhalili nesrov-
nalosti v systému přenosu 
genetické informace napříč 

populacemi tichomořských 
ostrovů Melanésie a zbytku 
světa. Takzvaná chybějící in-
formace by mohla znamenat 
dřívější „vmísení“ genetic-
kého kódu dalšího, doposud 
neidentifikovaného druhu 
člověka. 

Stávající členění rozlišuje 
předvěkou formu člověka 
moderního typu, člověka 
neandertálského a denisov-
ského. Části jejich DNA se 
nacházejí v té naší dodnes, 
vědci si však všimli, že 
zásadní roli může hrát to, 
jaký mají podíl. Například 
Evropané nemají denisovské 
fragmenty DNA a u Asijců 
je jejich podíl velmi nízký, 

Vědci zjistili, že...

…existovala dosud neznámá linie hominidů
DNA by mohly být zapříči-
něno smísením s jiným, zá-
hadným druhem hominida, 
který obýval tamní prostředí 
a jehož specifické znaky se 
zatím archeologům nepoda-
řilo identifikovat. Vědci si 
ke studii vybrali Melanésany 
kvůli jejich nestandardnímu 
vzhledu: jako Afričané mají 
velmi tmavou pleť, souběžně 
s tím má však více než čtvrti-
na tamní populace blonďaté 
vlasy. Výzkumníci uznali, že 
pro potvrzení další vývojové 
větve toho budou muset udě-
lat ještě mnohem víc, nejlépe 
pak nalézt kosterní pozůs-
tatky hominida s doposud 
neznámou DNA.Fo
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blonďáček. Chlapec z mela-
néského ostrova vanuatu.

naopak převažují fragmenty 
neandertálců. Stejně tak 
tomu bylo i u Melanésanů, 
kdy denisovská DNA činila 
jen 1,1procentní podíl oproti 
„standardu“ neevropských 
a neasijských populací 
ve výši tří až šesti procent. 
Neandertálská DNA u nich 
však rovněž tvořila velmi 
malý, jen 2,7procentní podíl.

Výzkumníci tvrdí, že takto 
nízké zastoupení fragmentů 
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